
 
 

 

 

Vital Statistics Technical Consultant 
 

Project background  

Purpose and scope  
Vital Strategies is seeking one (01) native French-speaking consultant to support data analysis, report 
production and dissemination of vital statistics in Cameroon as part of the Data for Health (D4H) Initiative, 
a collaboration between Vital Strategies' Data Impact and Civil Registration and Vital Statistics (CRVS) 
programs, which aims to build capacity in the use of data to improve decision-making processes in low- 
and middle-income countries. 
 
About Vital Strategies  
Vital Strategies is an international public health organization. Our programs strengthen public health 
systems and address the world’s leading causes of illness, injury and death. We currently work in 73 
countries, supporting data-driven decision-making in government, advancing evidence-based public 
health policies, and mounting strategic communication campaigns. Vital Strategies’ priorities are driven 
by the greatest potential to improve and save lives. They include non-communicable disease prevention, 
cardiovascular health promotion, tobacco control, road safety, obesity prevention, epidemic prevention, 
environmental health, vital statistics systems building, and multi-drug resistant tuberculosis treatment 
research. Please visit our website at www.vitalstrategies.org to find out more about our work. 
 
Data Impact Program and Data for Health Initiative 
The Bloomberg Philanthropies Data for Health Initiative aims to enhance public health data collection 
and use in low- and middle-income countries. The goal of the initiative is to ensure that a billion more 
people live in countries where data are maximally used to steer public policy and program decisions. 
Under the Initiative, Vital Strategies, in partnership with other global public health organizations, is 
implementing a multi-year program to provide support to numerous countries in Africa, Latin America, 
Asia, and the Pacific in improving public health data systems, such as civil registration and vital statistics 
and cancer registries and enhancing the use of data for decision making.  
 
As part of the Data for Health Initiative, the Data Impact Program (DIP) provides technical assistance to 
government public health agencies and national statistics institutes to support capacity development in 
the domain of data use, i.e., analysis, presentation, dissemination and translation of data into policy. The 
Data Impact Program collaborates with governments in over 20 countries, funded by Bloomberg 
Philanthropies to collect better public health data and improve the use of data for public health policy. 
The Data Impact and CRVS Programs have been partnering with the Cameroon Ministry of Public Health 
(MINSANTE), the National Civil Status Office (BUNEC), and the National Institute of Statistics (NIS) in 
Cameroon since 2021.   
 
Context and justification  
In recent years, Cameroon has been committed to reforming its civil registry system. In 2006, the 
President of the Republic commissioned a diagnostic study of Cameroon's national civil status system. 
The results of this study revealed numerous dysfunctions in the system. With the results of the 
complementary study in 2009, the Government set up a Programme de Réhabilitation de l'Etat Civil au 
Cameroun (PRE2C) in 2010. In 2011, the 1981 Ordinance on Civil Status was revised and supplemented 
by Law N° 2011/011. This law creates an institution dedicated to civil status (BUNEC), whose mission is 
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to supervise, control, regulate and evaluate the national civil status system. Its organization and operation 
will be determined by a Decree of the President of the Republic on December 13, 2013.  
 
Since taking up its effective duties in 2015, BUNEC has worked hard to improve civil registration through 
awareness campaigns, support to get secondary civil registration centers up and running, support for 
populations in birth certificate reconstitution campaigns, the supply of civil registers to civil registration 
centers, capacity building for civil registry actors, the development of several documents and strategies, 
and the creation of Regional Agencies in 2017. Thanks to the support of certain partners, it has also 
implemented several projects such as the Universal Birth Registration in Africa Project (PEUNA), the 
Cameroon Civil Status System Improvement Project (PASECA), the Experimentation of Civil Status 
Offices in Health Facilities (BEC in FOSA), the Computerization Pilot Project (Legal Identity for All), the 
Civil Status Modernization Support Program (PAMEC), Performance-Based Financing-Civil Status 
(PBF), interoperability between health and civil status (Vital Strategies), etc. Given the improvements in 
civil registration in the country, it is important to also analyse these data to produce vital statistics reports. 
The first report was developed last year with the plan to continue producing these on an annual basis.  
 

Scope of work 
The Data Impact Program is seeking competitive proposals from qualified consultant to provide technical 
assistance to government partners in Cameroon to produce and disseminate a vital statistics report. The 
lead agency for producing the report is the BUNEC, working closely with NIS, MINSANTE, and other 
government agencies. In 2023, the CRVS program developed an aggregated data collection tool. Staff 
at BUNEC's regional agencies have been trained to monitor the data transmission mechanism, and 
registrars at the pilot civil registry centers have transmitted the 2023 data. This complementary data to 
the digitized civil registry system provides an up-to-date database for assessing the level of reporting of 
individual declaration and registration data. 
 
Technical content 
The consultant will provide the following services under guidance from BUNEC, NIS, MINSANTE and 
other government agencies: 

• Clean the civil status databases available from actors producing vital statistics in Cameroon (with 
civil status as the primary as source as well as other sources such as health, justice, police, etc...) 
for the year 2023. 

• As per the UN Principles and Recommendations, propose an analysis plan and a tabulation plan 
(list of tables and graphs to be produced) using the Vital Strategies guidance document.  

• Work with government partners to produce detailed statistical reports on births, marriages, 
deaths, causes of death and other vital events ensuring a transfer of skills and capacity 
development. 

• Work with government partners to identify trends and patterns in vital statistics data and formulate 
a plan to implement recommendations based on the results of the analysis. 

• Lead pre-validation and validation workshops to obtain consensus from government partners on 
the findings and recommendations of the report. 

• Collaborate with internal and external stakeholders to present the results of the analysis and 
discuss the implications for public policy. 

 
Deliverables and expected outcomes  
The deliverables expected from the consultant are:  

▪ The cleaned civil status databases available in Cameroon for the year 2023. 

https://unstats.un.org/unsd/demographic/standmeth/principles/m19rev3en.pdf
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▪ Analysis plan and a tabulation plan (list of tables and graphs produced).  
▪ Detailed vital statistics report on births, marriages, deaths, causes of death and other vital events 

while ensuring a transfer of skills and capacity development. 
▪ A plan for vital statistics data-use and to implement recommendations based on the results of the 

analysis. 
▪ Validation workshop report on the findings and recommendations. 

 
Work methodology 
It must be proposed by the consultant and validated by Vital Strategies and the government partners 
mentioned above. The consultant will work under the coordination of a monitoring committee from 
National Registry Office, National Institute of Statistics and Ministry of Public Health and supervised by 
the DIP Country Coordinator, who will facilitate access to the necessary documentation and contacts with 
the structures and resource persons required to conduct the consultancy. The execution phases of the 
analysis will essentially include a scoping meeting and a validation workshop. The scoping meeting will 
take place at the start of the assignment between the consultant and the monitoring committee. Strategic 
non-governmental actors in the production of vital statistics will also be involved.  
 
Consultant profile 
The Consultant must have the following skills and competencies: 

▪ Minimum Master’s degree in a relevant field (e.g., demography, public health, data science, 
statistics, development studies or other related field)  

▪ Minimum of 10 years’ experience in statistics, public health or social sciences 
▪ Good command of data analysis and visualization tools (R/Stata, Tableau, Quarto or Looker 

Studio) are mandatory. 
▪ Proven experience in processing and exploiting data. 
▪ In-depth knowledge of statistical and modelling methods. 
▪ Proven experience in data analysis and statistical reporting. 
▪ Excellent written and oral communication skills. 
▪ Ability to work independently and as part of a team. 
▪ Previous experience in the field of vital statistics would be an asset. 
▪ Ideally based in Cameroon or have experience working or living in Cameroon. 
▪ Proficient in oral and written French, proficiency in English is an advantage. 

Application  
Interested consultants should submit a CV (including previous experience in producing vital statistics 
reports) and cover letter (including daily rate in local currency) by e-mail in PDF format to 
tnkofo.consultant@dataforhealth.org by March 17, 2024, 23:00 Cameroon time. Female candidates 
are strongly encouraged to apply. 
 
Duration 
This is a consultant position with an anticipated level of effort of up to 25 days total. Deliverables are 
expected to be completed by May 17, 2024. Note that contracts are executed and paid in the currency 
of the country and that payments are tied to deliverables. 

mailto:tnkofo.consultant@dataforhealth.org


 

 

 

Consultant technique en Statistiques de l'état civil 
 

Contexte du projet  

Objectif et champ d'application  
Vital Strategies recherche un (01) consultant de langue française pour soutenir l'analyse des données, la 
production de rapports et la diffusion des statistiques de l'état civil au Cameroun dans le cadre de l'initiative 
"Données pour la Santé" (D4H), une collaboration entre les programmes Data Impact et Civil Registration and 
Vital Statistics (CRVS) de Vital Strategies, qui vise à renforcer les capacités d’utilisation des données pour 
améliorer les processus de prise de décisions dans les pays à revenu faible et intermédiaire. 
 
À propos de Vital Strategies   
Vital Strategies est une organisation internationale de santé publique. Nos programmes renforcent les systèmes 
de santé publique et s'attaquent aux principales causes de maladie, de blessure et de décès dans le monde. 
Nous travaillons actuellement dans 73 pays, en soutenant la prise de décision gouvernementale fondée sur des 
données, en faisant progresser les politiques de santé publique fondées sur des preuves et en organisant des 
campagnes de communication stratégiques. Les priorités de Vital Strategies sont motivées par le plus grand 
potentiel d'améliorer et de sauver des vies. Elles comprennent la prévention des maladies non transmissibles, 
la promotion de la santé cardiovasculaire, la lutte contre le tabagisme, la sécurité routière, la prévention de 
l'obésité, la prévention des épidémies, la santé environnementale, la mise en place de systèmes de statistiques 
de l'état civil et la recherche sur le traitement de la tuberculose multirésistante. Visitez notre site web à l'adresse 
www.vitalstrategies.org pour en savoir plus sur notre travail. 
 
Programme Data Impact et Initiative "Données pour la Santé" 
L'initiative "Données pour la Santé" de Bloomberg Philanthropies vise à améliorer la collecte et l'utilisation des 
données de santé publique dans les pays à revenu faible et intermédiaire. L'objectif de cette initiative est de faire 
en sorte qu'un milliard de personnes supplémentaires vivent dans des pays où les données sont utilisées au 
maximum pour orienter les décisions en matière de politiques et de programmes publics. Dans le cadre de cette 
initiative, Vital Strategies, en partenariat avec d'autres organisations mondiales de santé publique, met en œuvre 
un programme pluriannuel visant à aider de nombreux pays d'Afrique, d'Amérique latine, d'Asie et du Pacifique 
à améliorer les systèmes de données de santé publique, tels que les registres d'état civil, les statistiques vitales 
et les registres du cancer, et à renforcer l'utilisation des données pour la prise de décision.  
 
Dans le cadre de l'initiative " Données pour la Santé ", le programme "Data Impact" (DIP) fournit une assistance 
technique aux agences gouvernementales de santé publique et aux instituts nationaux de statistiques afin de 
soutenir le développement des capacités dans le domaine de l'utilisation des données, c'est-à-dire l'analyse, la 
présentation, la diffusion et la traduction des données en politiques. Le programme Data Impact collabore avec 
les gouvernements de plus de 20 pays, financé par Bloomberg Philanthropies, afin de collecter de meilleures 
données de santé publique et d'améliorer l'utilisation des données pour les politiques de santé publique. Les 
programmes Data Impact et CRVS sont en partenariat avec le ministère camerounais de la Santé publique 
(MINSANTE), le Bureau National de l'Etat Civil (BUNEC) et l'Institut national de la Statistique (INS) au Cameroun 
depuis 2021.   
 
Contexte et justification  
Le Cameroun s’est engagé depuis quelques années dans la réforme de son système d’état civil. En 2006, le 
Président de la République a instruit une étude-diagnostic du système national de l’état civil du Cameroun. Les 
résultats de cette étude ont relevé des nombreux dysfonctionnements dans le système.  Avec les résultats de 
l’étude complémentaire qui a eu lieu en 2009, le Gouvernement de la République a mis sur pied un Programme 
de Réhabilitation de l’état civil du Cameroun (PRE2C) en 2010. En 2011, l’Ordonnance de 1981 sur l’état civil a 
été revue et complétée par la loi N° 2011/011.  Cette loi crée toute une institution dédiée à l’état civil (le BUNEC) 
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et dont la mission est la supervision, le contrôle, la régulation et l’évaluation du système national d’état civil. Son 
organisation et son fonctionnement seront fixés par un Décret du Président de la République le 13 décembre 
2013.  
 
Depuis son entrée en  fonction effective en 2015, le BUNEC a beaucoup œuvré pour l’amélioration de 
l’enregistrement des faits d’état civil à travers des campagnes de sensibilisations, l’accompagnement pour faire 
fonctionner les centres d’état civil secondaires, l’accompagnement des populations dans les campagnes de 
reconstitution des actes de naissance, la fourniture des registres d’état civil aux centres d’état civil, le 
renforcement des capacités des acteurs d’état civil, l’élaboration de plusieurs documents et stratégies, la 
création des Agences Régionales en 2017. Grace à l’appui de certains partenaires, il a également mis en œuvre 
plusieurs projets tels que le Projet d’Enregistrement Universel des Naissances en Afrique (PEUNA), le Projet 
d’Amélioration du Système d’Etat Civil au Cameroun (PASECA), le Projet d’Expérimentation des Bureaux d’Etat 
Civil dans les Formations sanitaires (BEC dans FOSA), le Projet pilote d’informatisation (Légal Identity for All ), 
le Programme d’Appui à la Modernisation de l’Etat Civil (PAMEC), le Financement Basé sur la Performance-
Etat Civil (PBF), l’interopérabilité entre la santé et l’état civil (Vital Strategies) etc. Compte tenu de l'amélioration 
de l'enregistrement des faits d'état civil dans le pays, il est important d'analyser également ces données pour 
produire des rapports sur les statistiques de l'état civil. Le premier rapport a été élaboré l'année dernière et il est 
prévu de continuer à produire ces rapports sur une base annuelle.  
 
Champ d'application 
Le programme Data Impact recherche des propositions compétitives de la part de consultants qualifiés pour 
fournir une assistance technique aux partenaires gouvernementaux du Cameroun afin de produire et de diffuser 
un rapport sur les statistiques de l'état civil. L'agence principale pour la production du rapport est le BUNEC, qui 
travaille en étroite collaboration avec l’INS, le MINSANTE et d'autres agences gouvernementales. En 2023, le 
programme CRVS a développé un outil de collecte de données agrégées. Le personnel des agences régionales 
du BUNEC a été formé pour contrôler le mécanisme de transmission des données, et les officiers d'état civil des 
centres d'état civil pilotes ont transmis les données de 2023. Ces données complémentaires au système d'état 
civil numérisé fournissent une base de données actualisée permettant d'évaluer le niveau de déclaration des 
données individuelles de déclaration et d'enregistrement. 
 
Contenu technique 
Le consultant fournira les services suivants sous la direction du BUNEC, de l’INS, du MINSANTE et d'autres 
agences gouvernementales : 

• Nettoyer les bases de données d'état civil disponibles auprès des acteurs produisant des statistiques 
d'état civil au Cameroun (avec l'état civil comme source principale, mais aussi d'autres sources telles 
que la santé, la justice, la police, etc...) pour l'année 2023. 

• Conformément aux principes et recommandations des Nations unies, proposer un plan d'analyse et un 
plan de tabulation (liste de tableaux et de graphiques à produire) en utilisant le document d'orientation 
Vital Strategies.  

• Travailler avec des partenaires gouvernementaux pour produire des rapports statistiques détaillés sur 
les naissances, les mariages, les décès, les causes de décès et d'autres événements vitaux, en assurant 
un transfert de compétences et un développement des capacités. 

• Travailler avec les partenaires gouvernementaux pour identifier les tendances et les modèles dans les 
données des statistiques de l'état civil et formuler un plan pour mettre en œuvre des recommandations 
basées sur les résultats de l'analyse. 

• Diriger des ateliers de pré-validation et de validation afin d'obtenir un consensus des partenaires 
gouvernementaux sur les conclusions et les recommandations du rapport. 

• Collaborer avec les parties prenantes internes et externes pour présenter les résultats de l'analyse et 
discuter des implications pour les politiques publiques. 

 
 

https://unstats.un.org/unsd/demographic/standmeth/principles/m19rev3en.pdf
https://www.vitalstrategies.org/resources/production-of-a-vital-statistics-report/
https://www.vitalstrategies.org/resources/production-of-a-vital-statistics-report/


 

 

Produits et résultats attendus  
Les prestations attendues du consultant sont les suivantes : 

▪ Les bases de données d'état civil apurées sont disponibles au Cameroun pour l'année 2023. 
▪ Un plan d'analyse et un plan de tabulation (liste des tableaux et graphiques produits).  
▪ Des statistiques d'état civil détaillées rendent compte des naissances, des mariages, des décès, des 

causes de décès et d'autres événements vitaux, tout en assurant un transfert de compétences et un 
développement des capacités. 

▪ Un plan d'utilisation des données de l'état civil et de mise en œuvre des recommandations basées sur 
les résultats de l'analyse. 

▪ Rapport de l'atelier de validation sur les résultats et les recommandations. 
 
Méthodologie de travail 
Il doit être proposé par le consultant et validé par Vital Strategies et les partenaires gouvernementaux 
mentionnés ci-dessus. Le consultant travaillera sous la coordination d'un comité de suivi du Bureau National du 
Registre, de l'Institut National des Statistiques et du ministère de la Santé Publique et sous la supervision du 
Coordinateur National du DIP, qui facilitera l'accès à la documentation nécessaire et les contacts avec les 
structures et les personnes ressources requises pour mener à bien la consultance. Les phases d'exécution de 
l'analyse comprendront essentiellement une réunion de cadrage et un atelier de validation. La réunion de 
cadrage aura lieu au début de la mission entre le consultant et le comité de suivi. Les acteurs stratégiques non 
gouvernementaux de la production des statistiques de l'état civil seront également impliqués.  
 
Profil du consultant 
Le consultant doit posséder les aptitudes et compétences suivantes : 

▪ Diplôme de master dans un domaine pertinent (démographie, santé publique, informatique, statistiques, 
études de développement ou autre domaine connexe).  

▪ Au moins 10 ans d'expérience dans le domaine des statistiques, de la santé publique ou des sciences 
sociales. 

▪ Une bonne maîtrise des outils d'analyse et de visualisation des données (R/Stata, Tableau, Quarto ou 
Looker Studio) est obligatoire. 

▪ Expérience confirmée dans le traitement et l'exploitation de données. 
▪ Connaissance approfondie des méthodes statistiques et de modélisation. 
▪ Expérience confirmée en matière d'analyse de données et de rapports statistiques. 
▪ Excellentes aptitudes à la communication écrite et orale. 
▪ Capacité à travailler de manière indépendante et en équipe. 
▪ Une expérience préalable dans le domaine des statistiques de l'état civil serait un atout. 
▪ Idéalement basé au Cameroun ou ayant une expérience de travail ou de vie au Cameroun. 
▪ Maîtrise du français à l'oral et à l'écrit, la maîtrise de l'anglais est un atout. 

 
Application  
Les consultants intéressés doivent soumettre un CV (incluant une expérience antérieure dans la production de 
rapports de statistiques vitales) et une lettre de motivation (incluant le taux journalier en monnaie locale) par 
e-mail au format PDF à tnkofo.consultant@dataforhealth.org au plus tard le 17 mars 2024 à 23h00, heure 
du Cameroun. Les candidatures féminines sont vivement encouragées. 
 
Durée de l'accord 
Il s'agit d'un poste de consultant avec un niveau d'effort anticipé allant jusqu'à 25 jours au total. Les livrables 
devraient être achevés d'ici le 17 mai 2024. Veuillez noter que les contrats sont exécutés et payés dans la devise 
du pays et que les paiements sont liés aux livrables. 
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